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Vážení spoluobčané,
obdrželi jste do svých domácností první číslo Informačního zpravodaje obecního úřadu 

v letošním roce. V uplynulém období jsme intenzivně pracovali na sestavování návrhu 
rozpočtu obce na letošní rok. Hospodaření obce skončilo v loňském roce finančním pře-
bytkem. Ke konci roku měla obec na běžném účtu a na účtu České národní banky celkem 
2 909 987,- Kč. Návrh rozpočtu jsme sestavili jako vyrovnaný na straně příjmů a výdajů 
ve výši 20 807 900,- Kč bez zapojení finančního přebytku z loňského roku. Na připravené 
projekty k realizaci máme podané žádosti o dotace u Národní sportovní agentury, Minister-
stva pro místní rozvoj, Ministerstva životního prostředí a Jihomoravského kraje v celkové 
požadované výši 10 442 543,- Kč. Rozhodnutí o poskytnutí nebo neposkytnutí dotací se 
dozvíme cca do konce dubna. 

V únoru jsme provedli vysoutěžení zhotovitele veřejné zakázky na Stavební úpravy 
víceúčelového hřiště Vavřinec – Veselice a zakázku bude realizovat od druhé poloviny 
března společnost Funny sport s. r. o. Zlín za cenu 2 252 473,- Kč s DPH. Tímto projektem 
bude ve Veselici vybudováno víceúčelové hřiště s umělým trávníkem s výškou vlasu 
15 mm s výměrou sportovní plochy 716 m2. Již nemůžeme odkládat výměnu střešní krytiny 
na bývalém seníku ve Veselici na sběrném dvoře, který obec využívá jako skladovací 
prostory. Po schválení rozpočtu provedeme výběr zhotovitele také na tuto veřejnou zakázku. 

Dále budeme realizovat projekt na obnovu vnitřního vybavení knihovny ve Vavřinci, 
rekonstrukci ocelového přístřešku v parku ve Vavřinci, zázemí pro venkovní společenské 
akce v Suchdole a mnoho dalších potřebných a důležitých menších zakázek. Máme vyhra-
zený dostatek finančních prostředků na nutné opravy a údržby obecního majetku, včetně 
oprav nejhorších výtluků v místních komunikacích, zahájíme realizaci projektové dokumen-
tace pro výstavbu mokřadního biotopu pod ČOV ve Vavřinci a budeme připravovat realizaci 
fotovoltaiky na vhodných budovách v majetku obce. Pamatujeme na spolufinancování 
provozu a údržby fotbalového hřiště a zajištění akceschopnosti JSDH. Samozřejmě finančně 
podpoříme činnost jednotlivých spolků v obci. Celkovou částku podpory zvyšujeme, protože 
po dvouletém období omezeného společenského života je pro společnost důležité, aby spolky 
byly aktivní a pořádaly společenské akce pro dospělé a aktivity pro děti. Detailně budou 
položky rozpočtu představeny a projednány ve středu 9. 3. 2022 od 19 hodin na zasedání 
Zastupitelstva obce Vavřinec ve víceúčelové budově v Suchdole. Přijďte, ať máte přehled, 
co se bude realizovat. Budeme rádi za případný váš názor, připomínku, zpětnou vazbu. 
První provedenou letošní stavbou koncem února bylo prodloužení hlavního vodovodního 
řadu v Suchdole k nové zástavbě.

V sobotu 26. února 2022 se po dvou letech konaly tradiční masopustní průvody ve Vav-
řinci, Veselici a Suchdole, tzv. Ostatky. Všude se zúčastnilo hodně masek a zapojili se také 
nově další mladí spoluobčané a děti, konečně se lidé společně mohli veselit. Večer byla také 
v Suchdole nová společenská místnost maximálně zaplněna. Je dobře, že co se zbudovalo, 
tak je využívané a slouží občanům.

Závěrem vám přeji klidné období postupně přicházejícího jara, s kterým se začne 
probouzet hezká jarní příroda, z níž můžeme čerpat potřebnou sílu a naději…

Petr Nečas, starosta obce
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USneSení ro VaVŘineC ze zaSedÁní dne 6. 1. 2022

• Rada obce bere na vědomí Zápis z dílčího přezkoumání hospodaření obce Vavřinec 
za rok 2021, při kterém nebyla zjištěna žádná závažná rizika, která by mohla mít negativní 
dopad na hospodaření územního celku v budoucnosti.

• Rada obce schvaluje s účinností od 1. 2. 2022 vnitřní směrnici č.1/2022 k zadávání 
veřejných zakázek malého rozsahu dle § 27 zákona č. 134/2016 Sb., o zadávání veřejných 
zakázek a ruší vnitřní směrnici č.1/2011 pro evidenci veřejných zakázek a zadávání 
veřejných zakázek malého rozsahu.

• Rada obce schvaluje ve smyslu ustanovení § 27 zákona č.134/2016 Sb. o zadávání veřej-
ných zakázek Výzvu k podání nabídky a Zadávací dokumentaci k veřejné zakázce malého 
rozsahu na stavební práce „Stavební úpravy víceúčelového hřiště Vavřinec – Veselice“. 
Zároveň ustanovuje komisi pro otevírání obálek s nabídkami, posouzení a hodnocení 
nabídek ve složení Ing. David Lacina, Petr Nečas, Pavel Kunc a Ing. Miloslav Mikulášek.

• Rada obce schvaluje pracovní skupinu k sestavení návrhu rozpočtu obce Vavřinec na rok 
2022 ve složení Petr Nečas, Pavel Kunc, Ing. Miloslav Mikulášek a účetní obce pí Jana 
Přikrylová.

• Rada obce schvaluje uzavření Smlouvy o účasti obce Vavřinec na financování díla 
„Vodovod Vavřinec, Veselice, Suchdol – SO 03 Suchdol“ prováděné „Svazkem vodo-
vodů a kanalizací“ měst a obcí jako investorem, prostřednictvím Vodárenské akciové 
společnosti, a. s. Jedná se o prodloužení hlavního vodovodního řadu na pozemek p. č. 
1181 k. ú. Suchdol v Moravském krasu s celkovými náklady 657 415,- Kč bez DPH.
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• Rada obce schvaluje dodatek č. 6 ke smlouvě o nájmu č.1/2016/SNB, kterým se pro-
dlužuje nájem bytu č. 7 ve víceúčelové budově ve Veselici do 28. 2. 2023.

• Rada obce schvaluje dodatek č. 3 ke smlouvě o nájmu č.1/2019/SNB, kterým se pro-
dlužuje nájem bytu č. 1 ve víceúčelové budově ve Veselici do 28. 2. 2023.

• Rada obce schvaluje prodloužení zapojení obce Vavřinec do mobilní aplikace Na kole 
i pěšky za částku 7 500,- Kč bez DPH pro období 1. 1. 2022 až 31. 12. 2023.

USneSení ro VaVŘineC ze zaSedÁní dne 3. 2. 2022

• Rada obce schvaluje smlouvu č.1/2022 o nájmu hrobového místa na veřejném pohřebišti 
ve Vavřinci. Pronájem UM č. 79 od 1. 3. 2022 do 29. 2. 2032 za 400,- Kč.

• Rada obce schvaluje smlouvu č.2/2022 o nájmu hrobového místa na veřejném pohřebišti 
ve Vavřinci. Pronájem UM č. 80 od 1. 3. 2022 do 29. 2. 2032 za 400,- Kč.

• Rada obce nesouhlasí se zveřejněním záměru na odprodej pozemku p. č. 6/1, zahrada 
o výměře 72 m2 v k. ú. Vavřinec na Moravě.

• Rada obce souhlasí s připojením k obecní jednotné kanalizaci a vypouštěním předčiš-
těných odpadních vod novostavby „Rodinný dům Vavřinec“ umístěný na pozemcích 
p. č. 55/13, 59/41 a 59/45 k. ú. Vavřinec na Moravě s podmínkou budoucího připojení 
splaškové kanalizace RD na nově vybudovanou obecní oddílnou kanalizaci.

• Rada obce souhlasí s vydáním dodatečného povolení nové stavby – zahradního domku 
(sklad zahradního nářadí a zemědělských plodin) na pozemku parc. č. 23/1 k. ú. Suchdol 
v Moravském krasu.

• Rada obce bere na vědomí informace o projednaných případech v přestupkové agendě 
za druhé pololetí roku 2021.

• Rada obce bere na vědomí zápis z jednání Osadního výboru Vavřinec, které se konalo 
11. 1. 2022 a návrh požadavků na jejich zařazení do rozpočtu obce Vavřinec v roce 2022.

• Rada obce bere na vědomí zápis z jednání Osadního výboru Veselice, které se konalo 
13. 1. 2022 a návrh požadavků na jejich zařazení do rozpočtu obce Vavřinec v roce 2022.

• Rada obce bere na vědomí žádost TJ Vavřinec, z. s. o poskytnutí finančních prostředků 
z rozpočtu obce Vavřinec v roce 2022 na údržbu fotbalového hřiště a opravy prodejního 
stánku v parku.

• Rada obce bere na vědomí požadavky na financování JSDH Vavřinec pro družstva 
Vavřinec, Veselice a Suchdol v roce 2022.

• Rada obce bere na vědomí žádost SDH Vavřinec o pronájem prodejního zařízení 
v místním parku za účelem zajištění akcí pořádaných sborem v roce 2022.

• Rada obce schvaluje dodatek č. 2 ke smlouvě o nájmu č.1/2020/SNB, kterým se pro-
dlužuje nájem bytu č. 6 ve víceúčelové budově ve Veselici do 31. 3. 2023.
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• Rada obce schvaluje uzavření smlouvy se sdružením Horizont Blansko, z. s. se sídlem 
Bezručova 1559/5, 678 01 Blansko o nájmu pozemků p. č. 1243, ostatní plocha, k. ú. 
Veselice na Moravě o výměře 1 615 m2, p. č. 1244, ostatní plocha, k. ú. Veselice 
na Moravě o výměře 1 762 m2 a p. č. 1374, ostatní plocha, k. ú. Suchdol v Moravském 
krasu o výměře 858 m2 od 1. 3. 2022 na dobu určitou do 28. 2. 2025 za účelem výsadby 
ovocných stromů a zajištění jejich rozvojové péče.

• Rada obce bere na vědomí svolání zasedání Zastupitelstva obce Vavřinec starostou 
obce, které se uskuteční v pondělí 21. 2. 2022 ve společenské místnosti ve Vavřinci se 
začátkem v 19:00 hodin a předkládá k projednání následující program jednání:

1. Zahájení
2. Návrhy na změnu územního plánu
3. Smlouva na Stavební úpravy víceúčelového hřiště Vavřinec – Veselice
4. Různé
5. Závěr

• Rada obce bere na vědomí svolání zasedání Zastupitelstva obce Vavřinec starostou obce, 
které se uskuteční ve středu 9. 3. 2022 ve víceúčelové budově v Suchdole se začátkem 
v 19:00 hodin a předkládá k projednání následující program jednání:

1. Zahájení
2. Zpráva z jednání Rady obce Vavřinec
3. Rozpočet obce Vavřinec na rok 2022
4. Střednědobý výhled rozpočtu obce Vavřinec na léta 2023 –2024
5. Různé
6. Závěr

USneSení ro VaVŘineC ze zaSedÁní dne 21. 2. 2022

• Rada obce souhlasí se zveřejněním návrhu střednědobého výhledu rozpočtu obce 
Vavřinec na léta 2023 –2024 a doporučuje Zastupitelstvu obce Vavřinec návrh 9. 3. 2022 
projednat a schválit na jeho zasedání.

• Rada obce souhlasí se zveřejněním návrhu rozpočtu obce Vavřinec na rok 2022 a doporu-
čuje Zastupitelstvu obce Vavřinec návrh 9. 3. 2022 projednat a schválit na jeho zasedání.

• Rada obce nesouhlasí se zveřejněním záměru na odprodej části pozemku p. č. 181/12, 
ostatní plocha o výměře cca 50 m2 v k. ú. Vavřinec na Moravě.

• Rada obce souhlasí s bezplatným převedením projektové dokumentace na polní cestu 
C7 v k. ú. Veselice na Moravě ze Státního pozemkového úřadu do majetku obce.

• Rada obce schvaluje smlouvu č.3/2022 o nájmu hrobového místa na veřejném pohřebišti 
ve Vavřinci, pronájem UM č. 81 od 1. 3. 2022 do 29. 2. 2032 za 400,- Kč.

• Rada obce souhlasí s projektovou dokumentací k výstavbě RD na pozemku p. č. 55/13 
v k. ú. Vavřinec na Moravě a s vydáním společného povolení stavby s podmínkou 
budoucího připojení splaškové kanalizace RD na nově vybudovanou oddílnou obecní 
kanalizaci. Zároveň souhlasí s vydáním zvláštního užívání úseku místní komunikace 
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pro stavbu přípojek na části obecního pozemku p. č. 59/20, ostatní plocha, k. ú. Vavřinec 
na Moravě a s vydáním povolení k napojení sjezdu na místní komunikaci p. č. 59/20 
k. ú. Vavřinec na Moravě.

• Rada obce bere na vědomí žádost Českého svazu včelařů, z. s., ZO Sloup v Moravském 
krasu o finanční příspěvek pro včelařskou organizaci.

• Rada obce bere na vědomí žádost Mysliveckého spolku Hřebenáč, Sloup o finanční dar 
na provoz mysliveckého spolku.

• Rada obce schvaluje Ing. Pavla Štěpána, INGSTEP s. r. o. Sloup technickým dozorem 
investora pro realizaci veřejné zakázky „Stavební úpravy víceúčelového hřiště VAVŘI-
NEC – Veselice.

• Rada obce souhlasí s prodloužením pracovněprávního vztahu se stávajícím zaměst-
nancem pro údržbu a úklid veřejného prostranství obce, na dobu určitou od 1. 3. 2022 
do 31. 12. 2022.

• Rada obce souhlasí s provedením kácení nebezpečných jehličnatých stromů na obecním 
pozemku p. č. 319/4 k. ú. Vavřinec na Moravě v blízkosti RD č. p. 36 a 38. Dále souhlasí 
s provedením kácení stromů v místním parku ve Vavřinci, 1 ks habr obecný a 1 ks 
jírovec maďal na pozemku p. č. 181/33 k. ú. Vavřinec na Moravě v blízkosti plechového 
přístřešku z důvodu jeho rekonstrukce.

USneSení zo VaVŘineC ze zaSedÁní dne 21. 2. 2022

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje pořízení změny č. 4 Územního plánu Vavřinec, 
která bude pořizována zkráceným způsobem zahrnující dílčí změny z následně schvá-
lených návrhů na pořízení změn územního plánu s podmínkou finanční spoluúčasti 
jednotlivých navrhovatelů, která bude poměrově stanovena na základě cenové nabídky 
projekční kanceláře provádějící změnu č. 4 Územního plánu Vavřinec. Zároveň zastu-
pitelstvo obce schvaluje p. Petra Nečase, jako tzv. určeného zastupitele, který bude 
spolupracovat s pořizovatelem při pořizování změny č. 4 Územního plánu Vavřinec.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec neschvaluje pořízení změny územního plánu spočívající 
v převodu části pozemku p. č. 17, k. ú. Vavřinec na Moravě, z ploch veřejného prostranství 
do ploch pro bydlení individuální venkovského typu (BV).

• Zastupitelstvo obce Vavřinec neschvaluje pořízení změny územního plánu spočívající 
v převodu pozemku p. č. 115, k. ú. Vavřinec na Moravě, z ploch zeleně soukromé 
a vyhrazené (ZS) do ploch pro bydlení individuální venkovského typu (BV).

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje pořízení změny územního plánu spočívající 
v převodu pozemku p. č. 2088, k. ú. Vavřinec na Moravě, z plochy zemědělské – orná 
půda (NZ. o) do ploch zeleň soukromá a vyhrazená (ZS).

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje pořízení změny územního plánu spočívající 
v převodu pozemku p. č. 2060, k. ú. Vavřinec na Moravě, z plochy smíšené nezastavěného 
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území (NS) do ploch zeleň soukromá a vyhrazená (ZS) a neschvaluje pořízení změny 
územního plánu spočívající v převodu pozemku p. č. 2055, k. ú. Vavřinec na Moravě, 
z plochy smíšené nezastavěného území (NS) do ploch zeleň soukromá a vyhrazená (ZS).

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje pořízení změny územního plánu spočívající 
v převodu části pozemku p. č. 320/6, 2093 a 320/1, vše k. ú. Vavřinec na Moravě 
v nezbytně nutném rozsahu, z plochy zeleň soukromá a vyhrazená (ZS) do ploch bydlení 
individuální – venkovského typu (BV).

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje pořízení změny územního plánu spočívající 
v převodu části pozemku p. č. 321/3, k. ú. Vavřinec na Moravě, z plochy zeleň soukromá 
a vyhrazená (ZS) do ploch bydlení individuální – venkovského typu (BV).

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje změnu zásad prostorového uspořádání sídla, 
včetně základních podmínek ochrany krajinného rázu (kapitola výrokové části A.6.4) 
v zastavěném území týkající se části obce Vavřinec. Úvodní věta pátého odstavce této 
kapitoly bude upravena ve smyslu:

 „Při nové výstavbě nebo rekonstrukcích stávající zástavby je nutno respektovat venkovský 
charakter zástavby obce, typický pro Moravský kras (hmotovou strukturu, výškovou hladinu) 
s výjimkou vymezené části obce Vavřinec, kde je nutno respektovat stávající charakter 
obytné zástavby. Tato část obce bude vymezena v hlavním výkrese – dle návrhu vymezení.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje pořízení změny územního plánu spočívající 
v převodu části pozemku p. č. 1153, k. ú. Veselice na Moravě v nezbytně nutném rozsahu, 
z plochy zeleň soukromá a vyhrazená (ZS) do ploch bydlení individuální – venkovského 
typu (BV) v přímé návaznosti na zastavěné území.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje pořízení změny územního plánu spočívající 
v převodu pozemku p. č. 1161/5, 1161/4, 1161/3, 1161/2, 1161/1, 1161/7 a 1161/6, 
vše k. ú. Veselice na Moravě, z plochy zemědělské – orná půda (NZ.o) do ploch zeleň 
soukromá a vyhrazená (ZS).

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje pořízení změny územního plánu spočívající 
v převodu pozemku p. č. 1152, k. ú. Veselice na Moravě, z plochy zemědělské – orná 
půda (NZ. o) do ploch zeleň soukromá a vyhrazená (ZS).

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje pořízení změny územního plánu spočívající 
v převodu části pozemku p. č. 1166, k. ú. Veselice na Moravě v nezbytně nutném rozsahu, 
z plochy zemědělské – orná půda (NZ. o) a části pozemku p. č. 1167, k. ú. Veselice 
na Moravě v nezbytně nutném rozsahu, z plochy zemědělské – orná půda (NZ. o) a plochy 
zeleň přírodní (ZP) do ploch bydlení individuální – venkovského typu (BV).

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje pořízení změny územního plánu spočívající 
v převodu zbývající části pozemku p. č. 1166, k. ú. Veselice na Moravě, z plochy země-
dělské – orná půda (NZ. o) a zbývající části pozemku p. č. 1167, k. ú. Veselice na Moravě, 
z plochy zemědělské – orná půda (NZ. o) a plochy zeleň přírodní (ZP) do ploch zeleň 
soukromá a vyhrazená (ZS).
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• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje pořízení změny územního plánu spočívající 
v převodu části pozemku p. č. 1002, k. ú. Veselice na Moravě, z plochy územní rezervy 
bydlení individuální – venkovského typu do plochy smíšené obytné venkovské (SV).

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje pořízení změny územního plánu spočívající 
v převodu části pozemku p. č. 1133, k. ú. Veselice na Moravě, z plochy zemědělské – 
orná půda (NZ. o) do plochy dopravní infrastruktura silniční (DS) za účelem rozšíření 
lokality Z25 (plocha dopravní infrastruktury – parkování v Malé Veselici) v rozsahu 
podle zhotovené studie.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje pořízení změny územního plánu spočívající 
v převodu pozemku p. č. 1303 a 1304 k. ú. Suchdol v Moravském krasu v nezbytně 
nutném rozsahu, z plochy zeleň soukromá a vyhrazená (ZS) do plochy bydlení indivi-
duální – venkovského typu (BV).

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje pořízení změny územního plánu spočívající 
v převodu části pozemku p. č. 1300, 1301/2 a 1302, vše k. ú. Suchdol v Moravském 
krasu v nezbytně nutném rozsahu, z plochy zeleň soukromá a vyhrazená (ZS) do plochy 
bydlení individuální – venkovského typu (BV).

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje pořízení změny územního plánu spočívající 
v převodu pozemku p. č. 1299, k. ú. Suchdol v Moravském krasu v nezbytně nutném 
rozsahu, z plochy zeleň soukromá a vyhrazená (ZS) a prověření zmenšení navrhovaného 
veřejného prostranství do plochy bydlení individuální – venkovského typu (BV).

• Zastupitelstvo obce Vavřinec neschvaluje pořízení změny územního plánu spočívající 
v převodu pozemku p. č. 1175, k. ú. Suchdol v Moravském krasu, z plochy zemědělské 
– orná půda (NZ. o) do plochy bydlení individuální – venkovského typu (BV).

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje pořízení změny územního plánu spočívající 
v převodu pozemku p. č. 1337/2 a 1337/1 k. ú. Suchdol v Moravském krasu, z plochy 
zemědělské – trvalé travní porosty (NZ. t) do plochy zeleň soukromá a vyhrazená (ZS).

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje pořízení změny územního plánu spočívající 
v převodu pozemků p. č. 1409, 1411/1, 1407, 1335/3, 1408, p. č. st. 119 a 118, vše k. ú. 
Suchdol v Moravském krasu, z plochy zeleň přírodní (ZP) do plochy vodní a vodohos-
podářské (VV).

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje pořízení změny územního plánu spočívající 
v převodu části pozemků p. č. 1080 a 1079 k. ú. Suchdol v Moravském krasu v nezbytně 
nutném rozsahu, z plochy zemědělské – orná půda (NZ. o) do plochy bydlení individuální 
– venkovského typu (BV) a zbývající část po hranici rozvojové plochy Z17 do plochy 
zeleň soukromá a vyhrazená (ZS).

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje pořízení změny územního plánu spočívající 
v převodu části pozemku p. č. 1089/1, k. ú. Suchdol v Moravském krasu v nezbytně 
nutném rozsahu, z plochy zemědělské – orná půda (NZ. o) do plochy bydlení individuální 
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– venkovského typu (BV) v přímé návaznosti na zastavěné území a zbývající část do plochy 
zeleň soukromá a vyhrazená (ZS).

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje prověření vymezení zastavitelných ploch 
v nezbytně nutném rozsahu části pozemků p. č. 1082, 1081/1 a 1081/2, vše k. ú. Suchdol 
v Moravském krasu a prověření vymezení plochy zeleň soukromá a vyhrazená (ZS) 
na zbývající části uvedených pozemků po hranici rozvojové plochy Z17.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje Smlouvu o dílo se zhotovitelem FUNNY SPORT 
s. r. o., Pod Babou 2515, Zlín 76001 na realizaci veřejné zakázky „Stavební úpravy 
víceúčelového hřiště VAVŘINEC – Veselice“ za cenu 2 252 473,- Kč včetně DPH se 
zahájením stavby 21. 3. 2022 a ukončením stavby do 31. 12. 2022 a pověřuje starostu 
obce k podpisu smlouvy.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec vyslovuje souhlas se vznikem pracovněprávního vztahu 
v roce 2022, a to s uzavřením dohody o provedení práce, případně i dohody o pracovní 
činnosti na správcovství na rozhledně Podvrší ve Veselici s neuvolněným členem 
zastupitelstva obce Vavřinec panem Miloslavem Novotným.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec bere na vědomí zrušení vnitřní směrnice č.1/2011 pro 
evidenci veřejných zakázek a zadávání veřejných zakázek malého rozsahu a schválení 
vnitřní směrnice č.1/2022 k zadávání veřejných zakázek malého rozsahu dle § 27 zákona 
č. 134/2016 Sb., o zadávání veřejných zakázek, která byla schválena radou obce 6. 1. 2022 
s účinností od 1. 2. 2022.

informaCe z eVidenCe oBYVatel

Seznam dětí narozených v roce 2021
Jakub Rybář, Elizabeth Maria Cozma, Lilien Štrofová, Jitka Műllerová, Lucie Skotáková, 
Viktorie Sekaninová, Matyáš Skoumal, Sebastian Loubal, Melisa Kuncová, David Tichý, 
Evelin Kopřivová, Matyáš Hořák, Matyáš Kutil
V roce 2020 se narodilo 11 dětí. Rodičům přejeme hodně radosti z jejich dětí.

V roce 2021 odešli z našich řad tito spoluobčané
Jana Musilová, Vít Hejč, František Urban, Jaroslav Nejezchleb, Petr Partyka, Jan Souček, 
Aloisie Jarůšková
V roce 2020 zemřelo v obci celkem 15 občanů. Čest jejich památce. 

Jana Přikrylová,  
pověřená vedením evidence obyvatel

Stav obyvatel k 31. 12. 2020 874
Z toho:
Vavřinec  432
Veselice  263
Suchdol  141
Nové Dvory  38

Stav obyvatel k 31. 12. 2021 883
Z toho:
Vavřinec   428
Veselice   275
Suchdol   143
Nové Dvory    37
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Všichni občané se mohou zapojit do auditu pro-rodinného klimatu v naší obci 
 
Naší obci a jejím představitelům záleží na tom, aby se rodiny u nás dobře cítily, aby se jim 
zde dobře žilo. Zajímají nás občané všech věkových kategorií, zajímají nás potřeby těch, 
kteří žijí sami, těch, kteří se starají nebo v budoucnosti budou starat o někoho blízkého. 
 
Proto se naše obec zapojuje do auditu familyfriendlycommunity, jehož cílem je podpořit 
pro-rodinné klima v naší obci, klima, které je přátelské rodině, které podpoří budování 
vztahů v rodinách a mezigenerační dialog. V neposlední řadě máme zájem na intenzivní 
komunikaci o tomto tématu s Vámi, občany naší obce, a chceme naslouchat Vašim 
potřebám. 
 
Každý bude mít možnost se zapojit se svými náměty a nápady. Proto chceme oslovit 
všechny občany od nejmladší po nejstarší generaci. Věříme, že naší nabídky na spolupráci 
využijete. 
 
Jaké jsou výhody auditu? 
 
Nejedná se o auditní proces, jak jej známe z firemního prostředí. Nepůjde o přísné 
posuzování, nakolik jsou naplňovány normy a kritéria. Hlavním cílem je motivace Vás 
občanů, abyste měli zájem zasahovat do dění v obci a využili všech existujících možností. 
Slovo audit vychází z latinského audire, což je slyšet, naslouchat. 
 
Co je možné od auditu očekávat? 
 
Dialog, diskuzi, naslouchání ze strany obce, přípravu opatření, které podpoří pro-rodinné 
klima, realizaci plánů, které budou prospěšné rodinám. 
 
Kde se audit vzal? 
 
Audit je realizován od roku 2006 v Rakousku. Doslovný český překlad používaného 
anglického názvu je audit obec přátelská rodině, audit, který pomáhá vytvářet přívětivé 
prostředí pro rodiny. Licenci k auditu převzal od rakouského vlastníka licence Jihomoravský 
kraj. Hlavní výhodou auditu je možnost používat odzkoušené a zavedené know-how. Více 
informací naleznete na www.affc.cz. 
 
Proč má audit anglický název? 
 
Používat originální anglický název auditu je závazné, protože se jedná o mezinárodní 
značku. Jsme však přesvědčeni, že se s auditním procesem v naší obci natolik seznámíte, 
že budete vnímat především možnosti, které nabízí. A k nim patří i to, že se staneme 
součástí sítě obcí u nás i v zahraničí, které si váží rodiny jako aktivního činitele své 
prosperity a rozvoje. 
 
Aktuální informace o průběhu auditního procesu jsou k dispozici na webu naší obce 
www.vavrinec.cz. Může Vám je také poskytnout Yvetta Moravcová, tel.: 601 544 859 
 
 

Petr Nečas 
Starosta obce Vavřinec 
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tŘíkrÁloVÁ SBírka 2022

V termínu od 1. do 16. ledna letošního roku se uskutečnila Tříkrálová sbírka, organizovaná 
Diecézní charitou Brno, ve spolupráci s Oblastní charitou Blansko. Domácnosti ve všech 
místních částech navštívily skupinky koledníků. Kolik se v jednotlivých místních částech 
vybralo, je uvedeno níže:

Místní část 2015 2016 2017 2018 2019 2020 2021 2022

Vavřinec 11 249 Kč 12 551 Kč 15 060 Kč 13 580 Kč 14 173 Kč 13 598 Kč 12 795 Kč 16 509 Kč

Veselice 5 913 Kč 6 048 Kč 7 100 Kč 8 120 Kč 8 413 Kč 8 407 Kč 7 760 Kč 11 950 Kč 
+ 5 EURO

Suchdol,
Nové Dvory 4 637 Kč 4 650 Kč 4 957 Kč 5 153 Kč 5 784 Kč 8 466 Kč 3 590 Kč 10 561 Kč

Celkem 21 799 Kč 23 249 Kč 27 117 Kč 26 853 Kč 28 370 Kč 30 471 Kč 24 145 Kč 39 020 Kč 
+ 5 EURO

Děkujeme všem lidem, kteří do sbírky přispěli. Obecní úřad

Charitní poradna naBízí od noVého rokU SVoje SlUžBY VíCe lidem

Charitní poradna poskytuje bezplatně pomoc, podporu a rady lidem v nepříznivé sociální 
situaci v okrese Blansko. Protože stoupal počet lidí v regionu, kteří služby poradny Charity 
Blansko využívali, podařilo se navýšit kapacitu z dvou na čtyři pracovnice.

Do pracovišť Charitní poradny v Blansku a v Boskovicích tak můžou lidé přijít kromě 
dřívějšího pondělí odpoledne nově také v úterý, ve středu a ve čtvrtek dopoledne. Do Letovic 
pak ve středu odpoledne. 

Služby Charitní poradny jsou tu pro lidi ve špatné sociální situaci, kteří nemají dostatek 
financí nebo nevědí, jak svoje potíže řešit. „Nejčastěji se na nás obrací klienti kvůli dluhům, 
exekucím, s problémy v pracovně právních vztazích, v rodinném právu. Pomáháme také 
s vyřizováním sociálních dávek,“ informuje vedoucí poradny Kateřina Korbelová.

Složité právní případy, zejména majetkové, Charitní poradna nevyřizuje. „Můžeme však 
s vámi probrat základní postupy a odkázat na další odbornou pomoc,“ dodává vedoucí poradny.

Podrobnější informace včetně aktuální provozní doby Charitní poradny najdete na webo-
vých stránkách www.blansko.charita.cz, na čísle 516 411 583 nebo e-mailu poradna.
boskovice@blansko.charita.cz.
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zŠ a mŠ SloUp

	Důležitá informace se týká dětí, které 31. srpna 2022 dovrší 6 let. Zápis do ZŠ a MŠ 
Sloup se koná ve čtvrtek 7. dubna 2022 v 15:00 hodin ve školní jídelně.

	Ve čtvrtek 24. března zveme všechny občany do školy na Den otevřených dveří. Tuto 
oblíbenou akci obnovujeme po loňské přestávce. Z Vavřince pojede bus zdarma; infor-
mace o odjezdu podá mateřská škola. Návštěvníky očekáváme od 8 do 12 hodin. Využijte 
možnost prohlédnout si nové odborné učebny.

	Pamatujete na Školu naruby? To byl jediný den ve školním roce, kdy si role za katedrou 
a v lavicích vyměnili deváťáci s učiteli. Deváťáci si vyzkouší práci učitelů v pátek 
25. března.

	ZŠ a MŠ Sloup je členem regionálního sdružení Cirsium, které nyní obnovuje svou 
činnost. Jednou z prvních akcí budou vědomostní soutěže Cirsiády (Čj, M, Aj, Inf, SVP), 
které budeme ve Sloupě pořádat koncem května.

	Od 7. do 11. března jsou jarní prázdniny.

	Před dvěma lety jsme absolvovali poznávací zájezd do Anglie. Všechna opatření pro vstup 
do Velké Británie byla zrušena, takže se od 15. do 20. května naši žáci vydají na poznávací 
zájezd „10 nej z královské Anglie“. Další informace poskytne Mgr. Sabina Králová.

	Po lockdownu obnovujeme všechny aktivity, které škola organizovala „ve starých 
dobrých časech“. V letošním školním roce by tedy měly proběhnout školní výlety, rafty 
na Vltavě i obhajoby ročníkových prací.

	Připravujeme druhou etapu rekonstrukce odborných učeben. Na řadu by měly přijít dílny, 
jazykové učebny, cvičný byt a WIFI síť. Pokud bude náš projekt podpořen, získáme pro 
školu další moderní vybavení – například 3D tiskárny.

	Po roční pauze mohli letos vyjet žáci 2.–5. ročníku na pětidenní lyžařský výcvikový kurz 
do Olešnice. Počasí se vydařilo, sněhové podmínky byly výborné. Fotograffi si můžete 
prohlédnout na 2. straně obálky zpravodaje.

Knihovna Suchdol vás zve
na

Povídání o cestách ke zdraví a štěstí
V sobotu 19. března od 15:00 hodin

ve víceučelové budově Suchdol

Uvádí: Monika Kampasová
Hosté: Jana Leinweberová

Dita Minaříková



Tři králové ve Vavřinci

Tři králové ve Vavřinci

Tři králové ve VeseliciTři králové v Suchdole

7

8

910



Ostatky ve Vavřinci

Ostatky ve Veselici

Ostatky v Suchdole

11

12

13
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z činnoSti mŠ VaVŘineC

Vážení čtenáři, než jsem se pustila do sepisování úvodního slova tohoto článku, pře-
mýšlela jsem, jak výstižné je přísloví, které říká: „Čas plyne, jako voda“. Není to zas tak 
dlouho, kdy jsem se s vámi loučila s přáním klidného a ve zdraví prožitého vánočního času 
a nového roku 2022. Dva měsíce opravdu utekly jako voda a já dávám dohromady další 
střípky informací o událostech, které se v naší školce za tuto dobu udály.

V loňském roce touhle dobou byla, bohužel, naše mateřská škola v důsledku nákazy 
COVID – 19 uzavřená a celý náš tým pracovníků po opětovném návratu do školy doufal, že 
nás již toto onemocnění nepotká. Ale opak byl pravdou, bohužel, i přes přísné dodržování 
všech nařízení se nám „koronáč“ přeci jen vrátil a nezapomněl poctít návštěvou i náš tým, 
naštěstí ne tak citelně, jako vloni. Ale proč tuto skutečnost zmiňuji? Mám k tomu velmi 
pádný důvod! Toto onemocnění překazilo mnoha lidem plno plánů, které chtěli uskutečnit 
a to se stalo i nám. Jednou z věcí, kterou bych chtěla nyní napravit, je moje poděkování nejen 
zákazníkům, ale i panu vedoucímu obchodu DUHA za jeho vstřícnost. Při prodeji kaprů 
v roce 2021 i 2020 uspořádal akci „Vánoční punč“ a jeho výtěžek přinesl do naší mateřské 
školy. Všechny prostředky z předchozího ročníku byly samozřejmě použity pro děti např. 
při výletu do Sloupsko-šošůvských jeskyní, Dnu dětí, obohacení adventního kalendáře 
a podobně. A stejně tomu bude i v letošním roce. Mnohokrát, ještě jednou, děkujeme.

Ale nyní již k dění v naší školce. Po návratu do školky v novém roce 2022 jsme týden 
zahájili vzpomínkami na prožité Vánoce. A v rámci vzpomínek na obdarovávání lidí jsme 
navázali tématem Tři králové. Cílem tohoto tématu bylo seznámit děti s historií zvyku „TŘI 
KRÁLOVÉ“ a přiblížit současný význam této tradice praktickou ukázkou. Děti si poslechly 
legendu o Třech králích a objasnily si pojmy: zlato, kadidlo, myrha a hvězda. Naučili jsme se 
píseň „My Tři králové“. Vyrobili jsme si papírové koruny, které starší děti označily písmeny 
K+M+B. Tyto koruny pak posloužily k praktické ukázce – kdy jsme si zahráli na Tři krále 
a seznámili se s Tříkrálovou sbírkou. Děti tak získaly povědomí o charitativním významu 
tohoto zvyku, a jak se dá pomoci slabším a potřebným lidem.

I v novém roce jsme navázali na zajímavé programy, které hradíme z finančních pro-
středků z projektu MAP II, a to Malou technickou univerzitu a Zdravou školku. V rámci 
prvního projektu se z našich dětí stali stavitelé mostů. Nejprve se seznámily s Karlem IV. 
a výstavbou kamenného mostu. Poté následoval rozhovor o tom, jak by děti popsaly most, 
k čemu most slouží, jaké mosty viděly. Lektorka jim vysvětlila základní pojmy oblouk 
a pilíř, připomenula důležitost správného vázání cihel. V souvislosti s vajíčky, která se 
dávala do malty při stavbě mostu, pak házely plastovým vajíčkem na cíl. Následovala 
práce ve skupinkách, kdy měly děti podle předlohy z lega Duplo postavit pilíře, propojit je 
a vytvořit celý most. Pevnost společně vytvořeného mostu vyzkoušely přejítím.

Druhý program, tentokrát s názvem „Jak se Zdravík seznámil s Jedlíkem“ byl zaměřený 
na podporu zdravého stravování dětí a zdravý životní styl. Jeho záměrem bylo vysvětlit 
a ukázat dětem, jaké potraviny se pěstují u nás v České republice a odkud jsou napří-
klad exotické druhy ovoce, které máme doma v kuchyni. Vysvětlení si původu mléka, 
masa, vajíček, sýrů a dalších potravin, protože, bohužel, mnoho dětí (naštěstí ne v naší 
školce) vůbec nemá představu o původu těchto potravin. Dále Zdravík s Jedlíkem dětem 
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připomněli, které potraviny jsou pro naše tělo prospěšné a které nikoliv. V další části 
se seznámily s různými druhy sportů, ochrannými pomůckami a dozvěděly se, jak je 
pravidelný pohyb důležitý. A jelikož většina potravin je zabalena v různých obalových 
materiálech, poslední část tohoto programu byla zaměřena na recyklaci odpadu, praktické 
třídění do kontejnerů.

V zimě se na sněhu dá dělat spousta věcí. A tak i my jsme museli s dětmi využít sněhové 
nadílky a několikrát jsme s lopatami vyrazili na kopec nad rybník a pořádně se vyřádili. Sníh, 
který napadal, se nám hodil i k tématům, o kterých jsme si povídali. Během olympijského 
týdne jsme si uspořádali „Zimní školkovou olympiádu“. Celý týden jsme se na ni poctivě 
připravovali. Děti byly seznámeny s různými druhy zimních sportů, historií olympijských 
her, významem OH, symboly OH (logo, oheň, pochodeň) a průběhem vyhodnocování vítězů. 
I pochodeň a vlajku s logem OH jsme si společně s dětmi vyrobili. Společně s napadaným 
sněhem však nesmíme zapomínat ani na zvířátka. V rámci tématu „Zvířátka v zimě“ jsme si 
povídali o zvířatech, která přes zimu spí, která u nás přezimují a jaké zvířecí stopy můžeme 
ve volné přírodě nalézt. Jeden den jsme se s dětmi vydali na procházku k nedalekému krmelci 
přilepšit zvířátkům na zimu. Zvířátkům jsme donesli mrkvičku, jablíčko, usušené pečivo, 
kaštany, ale i řepu a sušenou kukuřici, která prý chutná divočákům.

Tak toto bylo opravdu jen pár střípků z bohatého dění v naší mateřské škole, jelikož, 
kdybych chtěla napsat vše, co se u nás děje, vydalo by to jistě na celý zpravodaj. Závěrem 
bych chtěla poděkovat vedení obce Vavřinec, stejně jako svému týmu za spolupráci a vzá-
jemnou podporu v této nelehké době a vám všem přeji hodně zdraví a snad již návrat našich 
životů do „normálu“, jako tomu bylo před koronavirem.

Za kolektiv zaměstnanců Mgr. Petra Veselá, DiS.

z činnoSti SVazU žen VeSeliCe

Vážení a milí spoluobčané,
poslední akcí loňského roku byl Silvestr na rozhledně. Akce se vydařila, počasí nám 

přálo. Chtěli bychom poděkovat panu starostovi Petru Nečasovi, že i přesto, že měl volno, 
nám ochotně navezl sety a vše potřebné až k rozhledně. Děkujeme Vám.

Na tento rok jsme opět připravili několik akcí. V lednu a v únoru proběhla tvořivá dílna. 
Vytvářely se  svíčky, na polštářový povlak si děti tvořily pomocí šablony mandalové vzory. 
Děti jsou velice šikovné.

V sobotu 19. 2. proběhl karneval, který byl doprovázen smíchem, tancováním, soutěžením 
a hlavně spokojeností dětí. Děti byly odměněny za soutěže a hry sladkou odměnou. Byla 
připravená bohatá tombola a občerstvení. Děkujeme sponzorům, zahradnictví Doubravice 
nám věnovalo květiny a paní Evě Vařekové z Vavřince, která nám upekla krásné dorty. 
Děkujeme.

Na co se můžete těšit:
- 19. 3. od 15 hod. – tvořivá dílna – jarní tématika
-  9. 4. od 15 hod.  – zdobení velikonočních perníčků

Těšíme se na vaši účast.
Přejeme vám krásné jarní počasí.    Výbor spolku
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oBnoVa půVodní lipoVé aleje oBůrka – noVé dVorY

Mnozí ze spoluobčanů možná zaznamenali, že koncem loňského roku došlo k dosadbě 
stromů v lipové aleji z Obůrky na Nové Dvory. Lipové aleje v Moravském krasu nechal 
vysázet v první čtvrtině 19. století starohrabě František Hugo Salm, vlastník rájeckého 
panství. Stromořadí tehdy, mimo jiné, lemovala cesty od hradu Blansek přes Nové Dvory 
a Obůrku až do Blanska. Podnět k obnově části aleje z Nových Dvorů na Obůrku vzešel 
z iniciativy spolku Horizont z Blanska. Z původní výsadby v Novodvorské aleji se dochovalo 
celkem 57  vzrostlých lip a v aleji u Obůrky 11 lip. S myšlenkou obnovy části původní 
Salmovy aleje v úseku Nové Dvory – Obůrka přišel také nápad věnovat každý nově vysazený 
strom jedné z osobností z Blanenska, ať už někomu z historických osobností nebo třeba 
i našim současníkům. Cílem uvedeného projektu tak byl vznik Salmovy aleje blanenských 
osobností. Své návrhy mohla veřejnost nominovat do konce září loňského roku. Nové 
stromy lípy srdčité a lípy velkolisté vysadili loni ve druhé polovině října dobrovolníci ze 
sdružení Horizont. Nově vysazené stromy byly označeny štítky se jmény 66 osobností, které 
navrhli občané z regionu. Štítek současně obsahuje QR kód s odkazem na krátký životopis 
osobnosti zveřejněný na internetu.

Jednou z osobností, jíž byla věnována jedna z vysazených lip, je i pan Robert Sedlák 
z Veselice. Snad symbolicky se jedná o lípu umístěnou na Nových Dvorech, nedaleko 
místní kapličky. Symbolicky z toho důvodu, že pan Sedlák byl, mimo jiné, amatérským 
badatelem, mapoval historii regionu a lipovou alejí směrem ke zřícenině hradu Blansek, 
směřovaly určitě často jeho kroky. Nominaci pana Roberta Sedláka na zařazení mezi 
osobnosti Blanenska provedla obec Vavřinec. Jeho nominace byla konzultována i s jeho 
dcerou Mgr. Ludmilou Staňkovou. Ta s naším návrhem souhlasila a byla tím i velice 
potěšena. Při mojí návštěvě u ní doma došlo i na rodinný archiv, jež obsahuje spoustu 
fotografií, ale i dalších listin vztahujících se k jejímu otci. Z něj jsem se nad informace 
mně již známé, např. dozvěděl, že vedle vyučení zámečníkem v závodě Breifeld a Daněk 
v Blansku, vystudoval dvouletou střední obchodní školu, v letech 1922 –1924 pobýval 
na základě pracovního povolení ve Francii, základní vojenskou službu absolvoval v letech 
1925 –1927 jako spojař. Ve Francii pobýval se svými 3 kamarády z Veselice – Engelbertem 
Zukalem (*1898) z čp. 23, Rudolfem Nečasem (*1898) z čp. 20 a Františkem Klíglem 
(*1895) z čp. 8. Robert Sedlák se s Engelbertem Zukalem v říjnu 1924 vrátili z Francie 
domů, a to z důvodu nástupu na vojenskou službu.

Nyní mně dovolte kratičkou odbočku. Když jsem pátral po bývalých legionářích 
a mužích z Veselice, kteří se zúčastnili Velké války, tak jsem úplně náhodou našel 
v databázi Vojenského ústředního archivu v Praze informaci o tom, že poslední dva 
jmenovaní vstoupili v prosinci 1939 ve Francii do Československé vojenské jednotky. 
Podle vzpomínek pí Ludmily Jarůškové z Veselice čp. 11, jež mám v písemné podobě 
ve svém archivu, se z Francie po skončení II. světové války vrátil domů i František 
Klígl. Ten poté získal přezdívku Francouz, jak mu veseličtí spoluobčané říkali. Jediný, 
kdo ve Francii zůstal, byl Rudolf Nečas. Zda se Nečas s Klíglem zapojili v zahraničí 
do činnosti některé z vojenských jednotek jsem již z archivu nezískal s vysvětlením, že 
jejich vojenská dokumentace již byla skartována.
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Nyní ale zpět k osobě p. Roberta Sedláka.
Ten se díky projektu spolku Horizont zařadil po boku osobnosti z Blanenského regionu, 

jako např. Josef Pilňáček (moravský historik a genealog), Martin Kříž (archeolog), Jaroslav 
Parma (novinář), Hugo Václav Sáňka (speleolog, archeolog, pedagog), Josef Čech (lékárník), 
Erich Roučka (vynálezce), Karel Ježek (továrník), Jaroslav Bakeš (lékař), Karel Ludvik 
z Reichenbachu (chemik) atd. Myslím si, že pan Robert Sedlák si toto ocenění určitě 
zaslouží. Během svého života totiž nashromáždil pro další generace v našich obcích velké 
množství informací o historii území, životě našich předků, ale také přispěl k obohacení 
kultury ve Veselici, jako např. amatérského a loutkového divadla, je autorem souboru 
pověstí a pohádek z regionu apod.

Závěrem můžete vzít výše uvedené informace i jako typ na trasu jedné ze svých zdra-
votních vycházek. Určitě to stojí zato. Miloslav Novotný z Veselice

P. S.: Ještě pár informací k výsadbě alejí. Ty se začaly vysazovat na základě přípisu vydaného v roce 
1752 císařovnou Marii Terezií. Na jeho základě měly být aleje vysazované u tehdy nově budovaných 
silnic a rozestupy mezi stromy měly být 6 sáhů (11,4 m).  Tereziánský patent z roku 1778 zase 
obsahuje instrukce o stromech a keřích v blízkosti silnic. Pokud byly blízko, tak totiž znemožňovaly 
vysychání povrhu silnice po dešti. Proto se musely odstraňovat tak, aby byly od patníku nebo kraje 
silnice ve vzdálenosti nejméně 2 sáhy (3,8 m). Nejdříve se vysazovaly stromy jako lípa, kaštan apod. 
Aleje podle francouzského vzoru navazovaly na zámky šlechty, parky a propojovaly jednotlivá 
sídla. Sedláci však začali později vysazovat stromy ovocné, z nichž měli i určitý hospodářský užitek. 
Historické zdroje hovoří o tom, že v roce 1772 bylo u silnic napočítáno bezmála 2,5 milionu stromů, 
ale v roce 1786 již více jak 7 milionu stromů. Kolem roku 1846 mělo být na území dnešních Čech 
celkem 2 410 km alejí podél cest. Výsadbu dalších alejí přerušila na začátku 20. století světová válka 
a neblahý vliv na již existující aleje měla i elektrifikace země, kdy docházelo ke kácení stromů při 
stavbě elektrických a telegrafních vedení. Přestože byla alejovým výsadbám podél silnic po vzniku 
nové Československé republiky věnovaná ze strany vlády určitá pozornost (např. zřízena funkce 
silničního zahradníka apod.), měl a stále má nepříznivý vliv stále se rozvíjející automobilismus. 
Ve volné krajině však, ale nejen tam, v posledních letech dochází k obnově alejí, čehož jsme svědky 
i v naších obcích, a to si zaslouží pochvalu.
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nÁŘečí zVané horÁčtina

V minulých číslech zpravodaje byly publikované články o nářečí zvaném Horáčtina, jež 
bylo používané v minulosti i v našich obcích a širším okolí. Zmíněna v něm byla i publikace 
s názvem Malý slovníček horáčtiny, vydaná v roce 2010 občanským sdružením Bousín 
a Repechy. Ta obsahuje množství slov a slovních výrazů, kterým rozumí už jen několik 
pamětníků. Část z nich s vysvětlením jejich významu byla publikována v minulém zpravodaji. 
V tom dnešním zveřejňujeme slova, slovesa, popisy vlastností člověka, apod., další.

Dům, domácnost a jejich příslušenství
šabala místnost na ukládání nářadí tálek lesní parcela
šár, šáre řada cihel tihlečka žehlička
šéstrok sedadlo pro kočího v čele vozu tragač trakař
škrambal stará bota troke nádoba na paření prasete  

při zabíjačce
špajzka spižírna vážke ráhno na nošení věder
sprošle příčky na žebříku vévoz úvoz, hluboká cesta
štokrdle nízké sedátko bez opěradla zastrkovadlo závora u chléva
šupárňa obecní šatlava zhlavec polštář, podhlavník
šupňa dřevěná bouda, dřevník žok pytel

V kuchyni
prdelnica černá zabíjačková poplévka 

z vepřové krve a krup
trnke švestková povidla

rýž žito véce vejce
škarópka skořápka větrovo 

cogroví
mentolové bonbony

skládanke oplatky vomastek tuk
soduvka limonáda voškvarke škvarky
šeške šišky záprdek zkažené vejce

Zemědělství, zahrádka, les, příroda
baroše šišky z jehličnatých stromů gaňke chodba před chlévy a stájí
blome slívy gront selský statek
Boří borovicový les hlísta žížala
brce táhlo k zapřažení dobytka  

do vozu
hóhor neúrodná půda

břín modřín hot povel pro koně (vpravo)
cajke postroje, svršky hotař ponocný, hlídač, pastýř
dojáček nádoba na dojené mléko hrachuvke rané letní jablko
fasuňk vůz na svážení sena a obilí hrotek plechová nádoba na dojení
fura naložené seno nebo obilí na voze hřbeti (hanlivě) větší sedláci
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V kuchyni
prdelnica černá zabíjačková poplévka 

z vepřové krve a krup
trnke švestková povidla

rýž žito véce vejce
škarópka skořápka větrovo 

cogroví
mentolové bonbony

skládanke oplatky vomastek tuk
soduvka limonáda voškvarke škvarky
šeške šišky záprdek zkažené vejce

Novotný Miloslav z Veselice

šmetýnka cukrářská trubička, kremrole zelené byliny
šperke ochutnávka sousedům při 

zabíjačce
zoft šťáva při pečení masa

štrycla podlouhlý pecen chleba žblachtanec nevydařené, nechutné jídlo

jan knieS – Významný kraSoVý Badatel, 
geolog a VenkoVSký Učitel

Jednou z významných osobností Blanenska byl pan Jan Knies. Předpokládám, že mnozí 
ze čtenářů o tomto významném badateli a jednom z nejvýznamnějších průkopníků výzkumu 
moravské prehistorie a uznávaných krasových badatelů již někdy slyšeli. Já osobně, už coby 
žák základní školy ve Sloupě, ale referováno o něm bylo později i v regionálním tisku. No 
a v poslední době jsem se o něj začal více zajímat i díky mému koníčku, kterým je genealogie. 
Moji známou, jež je jednou z příslušnic tohoto rodu, jsem byl oslovený s dotazem, zda bych 
se nepokusil zjistit, odkud na Moravu její předkové přišli. Nabídku jsem přijal a dovolte, 
abych se s vámi podělil o to, co se mně podařilo k samotnému Janu Kniesovi, ale i dalším 
příslušníkům uvedeného rodu zjistit.

Na úvod mn ě dovolte v krátkosti několik základních informací k osobě Jana Kniese. Naro-
dil se 26. listopadu 1860 v Tasově u Velkého Meziříčí. Od roku 1876 studoval na učitelském 
ústavu v Brně. Mezi jeho spolužáky a přátele z té doby patřil mj. Alois Mrštík. Na učitelskou 
dráhu nastoupil v roce 1881. Na území dnešního okresu působil i jako učitel na několika 
školách – v Kunštátě (1881-1885), v obci Rovečné (1885–1886), v Blansku (1886–1895), 
v Doubravici (1895–1898), v Rogendorfu (dnes Krasová, 1898–1908), a nakonec jako 
nadučitel ve Sloupu (v letech 1908–1919). Během učitelského působení se seznámil s Antonií 
Horákovou ze Křtin, s kterou se oženil v roce 1899 a měli spolu syna Jana (*1903, †1906) 
a dceru Miloslavu, prov. Grmelovou (*1905, †1998). Ženil se dosti pozdě, a to když mu bylo 
už 38 roků. Důvodem bylo to, že svému koníčku věnoval takřka všechen volný čas, energii 
a také nemálo ze svých skrovných finančních prostředků. Jak jsem se dozvěděl také ze zápisů 
dokládajících sňatky mužských předků Jana, a to, že se všichni ženili v dosti vysokém věku, 
kolem 40 roků i později, tak Jan z této „tradice“ určitě nevybočoval.

Ještě za studií zkoumal jeskyni Výpustek, Býčí skálu, objevil paleolitickou jeskyni 
Pekárnu. Zajímavé nálezy učinil za svého působení v Kunštátě. U Černé Hory objevil 
popelnicové pole, u Voděrad neolitickou kulturní vrstvu, u Bořitova slovanské sídliště. 
Na vrchu Milenka u Rudky zjistil bohaté naleziště otisků (zkamenělin) rostlin. Vrcholem 
jeho činnosti bylo v letech 1898-1904 bádání v Moravském krasu. Sám nebo s přáteli 
se podílel na objevech v jeskyních ve Sloupu, v Balcarově skále, v Kateřinské jeskyni 
a v dalších místech. Poté se neomezil jen na Moravský kras, ale své výzkumy uskutečňoval 
i jinde: v Předmostí u Přerova, v Dolních Věstonicích – zde nalezl 40 000 artefaktů (1924), 
v Mladečských jeskyních (1927), Jeskyni Šipka u Štramberku atd. Jeho život je poměrně 
přesně znám, protože často o svých výzkumech psal. Celkem je známo jeho 200 studií 
a 200 článků v časopisech. Seznámení s jeho životem a výzkumy najdeme i v několika 
publikacích.
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Při svém výzkumu Jan nashromáždil velké množství historických artefaktů, o něž se 
chtěl podělit s veřejností. Proto přišel s myšlenkou zbudování muzea. Ve Sloupu našel 
vhodné místo při cestě od sloupského kostela k jeskyni Kůlna. Vybraný pozemek odkoupil 
a na něm nechal budovu muzea vystavět. To bylo slavnostně otevřeno za účasti tisícovky 
lidí v červenci 1906. Na propagačních pohlednicích bylo nazvané jako Kniesovo museum 
ve Sloupu. Sloup nebyl pro umístění muzea vybraný náhodně. Se svým kostelem byl vyhlá-
šeným poutním místem, které ročně navštívilo mezi 50 až 60 tis. návštěvníků. Od toho se 
potom odvíjela i návštěva jeskyně Kůlna, jež byla s místními jeskyněmi nejnavštěvovanější 
jeskyní na území rakousko-uherské monarchie. To mělo určitě vliv i na návštěvnost muzea, 
přesto expozici muzea v roce 1922 prodal Moravskému zemskému muzeu v Brně. Bylo 
to totiž již v době jeho pokročilého věku a s tím spojenými zdravotními problémy. Ty byly 
z velké části následkem jeho badatelských aktivit během jeho celého dosavadního života.

No a nyní několik informací, které se mně podařily zjistit k jeho předkům. Příjmení Knies 
není v naší republice moc rozšířené. Na webu www.kdejsme.cz je uvedeno, že ke konci roku 
2021 žije v ČR celkem 5 nositelů tohoto příjmení z řad mužů a 5 z řad žen, a to v Blansku, 
Pardubicích a Praze. Velkou pomocí při bádání po předcích Jana Kniese byl rodinný archiv 
pana Antonína Kniese z Blanska. Jan byl totiž jeho prastrýc a díky tomu Antonín postupně 
shromažďoval informace o jeho aktivitách, ale i informace k dalším předkům. Postupně se 
mu podařilo shromáždit spoustu dokumentů o příslušnících rodu, jako např. úmrtní parte, 
vzpomínky rodinných přátel apod. Díky možnosti dálkového přístupu k matrikám jsem 
postupně zjistil, že jeho dosud nejstarším zjištěným předkem, vzdáleným 6 generací, byl 
Matiáš (*cca 1675, †1771). Jak se dozvíme později, bylo jméno Matiáš u jeho potomků čas-
tější, a proto jej budu dále uvádět jako Matiáš I. Ten působil jako pivovarský sládek v obci 
Tulešice (Duleschűtz) nedaleko Moravského Krumlova na Znojemsku. Ale nepředbíhejme.

Rodiči Jana byl Jan Knies (*1812, †1878) a Veronika (*1819, †1893). Jejich syn 
užíval pseudonym Jan Tasovský, který vznikl určitě díky tomu, že se narodil v Tasově 
u Velkého Meziříčí. Tam jeho otec totiž působil jako nadučitel a správce tamní školy. 
Matka Veronika, byla vdova po zemřelém Dominiku, nositeli netradičního příjmení – Neu, 
jež působil ve Křtinách jako chirurg a ranhojič. Původem byla dcerou Wenzla Wampuly, 
učitele v Lovčičkách (Kleinlowtschitz) a její matkou byla Johana, dcera Johana Fialy, 
mlynáře ve Veverské Bítýšce. Dědem Jana ml. byl Matiáš Knies (*1771, †1837) a babič-
kou Eleonora (*cca 1779, †1829). Děda Matiáš se narodil v Rosicích a tam taky působil 
v místním pivovaře jako sládek. Zemřel ve Velkém Meziříčí, kde sloužil jeho zmíněný syn 
Jan, otec Jana ml., jako učitel. Babička Eleonora byla dcerou France Tomšíka, domkaře 
z Budišova. Tam totiž působil Matiášův otec jménem taktéž Matiáš (*1730, †1799) jako 
sládek. Jeho ženou byla Barbora (*?, †1799). Jednalo se však již o jeho 3. ženu, neboť dvě 
předešlé, a to Josefa i Eleonora zemřely. No a tímto se dostáváme k nejstaršímu zjištěnému 
předku učitele a badatele Jana Kniese jeho prapradědovi Matiáši I. (*cca 1675, †1771). 
Ten je v zápise dokládajícím jeho sňatek v roce 1722 s Annou, dcerou Tomáše Kudrny, 
sládka z Tulešic, uvedený také jako sládek. Z jejich sňatku vzešlo celkem 9 dětí, z nichž 
byli 2 synové. Již zmíněný Matiáš a také jeho starší bratr Václav, který také působil jako 
sládek v Tulešickém pivovaru.
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Při bádání po dalších příslušnících rodu Kniesů jsem došel ještě k osobě Martina Kniese 
(*cca 1670, †1734). Ten je uváděný v matričních zápisech v letech 1700 – 1734 jako „zahradník 
Pohořelický“ a poté jako „zahradník Budišovský“. Byl 2x ženatý. Z jeho prvního manželství 
s Polexinou vzešlo 8 dětí narozených v Židlochovicích, Pohořelicích a Budišově. S druhou 
ženou Alžbětou 3 děti narozené v Budišově. Bohužel se mně nepodařilo dohledat jakoukoli 
příbuzenskou spojitost s Matiášem I. Domnívám se však, že příbuzní byli a možná i bratři. 
Tomu by mohlo napovídat to, že oba byli přibližně stejně staří. Současně byli díky svému 
povolání (sládek, zahradník) ve službách vrchnosti, která v tu určitou dobu panství, na jehož 
území žili, vlastnila. Šlo totiž o to, že pivovary byly z větší části, obdobně jako zámecké 
zahrady, budovány při zámeckých sídlech vlastníka panství. Také proto jsem při zpracovávání 
podkladů k sestavení rodokmenu Kniesů vycházel z informací o šlechtě na Třebíčsku, Znoj-
emsku a Pohořelicku v období 17. až 19. století. Obě zmíněná řemesla byla svým způsobem 
specifická a vlastník panství si je do místa svého nového působení dosazoval z místa, odkud 
přicházel. Když jsem zjišťoval vlastníky panství, došel jsem k tomu, že určitou dobu na uve-
dených územích byli vlastníky příslušníci rodu Sinzendorf. Ti nesli jméno po hradu Sinzendorf 
v Horním Rakousku. Proto díky tomu vyslovuji myšlenku, že jedno z míst, odkud na Moravu 
příslušníci této větve rodu Kniesů přišli, mohlo být právě území Horních Rakous. Tuto moji 
teorii podporuje i ta skutečnost, že se toto příjmení v menší míře objevuje i na území dnešních 
Jižních Čech, které s Horními Rakousy přímo sousedí.

Ono ale není ani důležité, odkud předkové Jana Kniese přišli. Důležitější je, co jmenovaný 
vykonal pro poznání historie nejen Moravského krasu. Opomenout však nemůžeme ani to, 
že byl velice uznávaný odbornou veřejností v celé tehdejší Evropě.

Miloslav Novotný z Veselice
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z kronikY oBCe SUChdol, rok 1942

Zřízením takzvaného Protektorátu Čechy a Morava nastala v létech 1939 až 1945 doba 
nikdy nezapomenutelného zotročení. Nesmyslná válka zasáhla i do pokojného života našich 
obcí. Tak jako v celé naší okupované zemi, tak i v Suchdole, byla PAMĚTNÍ KNIHA neboli 
KRONIKA zabavena Němci. Naštěstí ji nezničili a obci byla po válce vrácena. Události 
z období okupace byly tajně zaznamenávány kronikářem hostinským Konrádem Kotulanem 
a později byly dopsány do kroniky obce Suchdol. Texty z kroniky mnou vybrané jsem 
opisoval doslovně, včetně všech původních výrazů i pravopisných chyb.

- Podle vládního nařízení ze dne 26. listopadu r. 1941 vyzývá se obec Suchdol, Okresním 
úřadem v Boskovicích, aby zvonek se zvonice byl odveden zběrně zvonů. Tomuto nařízení 
bylo vyhověno dne 21. března r. 1942. Zvonek byl sejmut ze zvonice za přítomnosti 
mnoha dětí a občanů, kteří se přišli naposled na něj podívat. Občané se loučí se 
zvonkem, který se naposled rozhlaholil na rozloučenou před sejmutím. Zvonku hlas 
nám utkvěl hluboko v duši neboť vyzváněl tolika zemřelým na věčnosť odcházejícím 
občanům a zároveň zval občany k motlidbě ráno v poledne a večer.

- Palivové dříví bylo tak obmezeno, že 27. ledna 1942 bylo pouze na lístky, pro rodinu 
jen pul metru na rok. Bylo nutno kupovat uhlí, dokut ještě bylo trochu volné.

- Odvod koní konal se v Blánsku dne 22. května r. 1942. Rolníci obce Suchdola dovedli 
k přehlídce 12 koní. Rolník Rybář Josef č. 20. ponechal 1. koně odvodní komisi pro 
válečné úkoly. Za tohoto koně obdržel Rybář několik tisíc korun.

- Říšská braná moc procházela a prohlížela obce i okolí, zdali každý jest policejně 
přihlášeny a mají u sebe občanskou legitimaci. Vypadalo to tak že každá osoba bez 
legitimace nemohla jíti spat. Stále jí musel mít u sebe. Dělnictvo přijíždějící domů ze 
závodu 30. května r. 1942. bylo též branou mocí kontrolováno v autobusech u Staro-
hraběcí huti, dvanáct autobusů zastaveno a kdo neměl občanskou legitimaci byl zajat 
a hromadně v počtu as 150 odvedení do Jedovnic a ocud v noci do Brna na říšskou 
policii. Z naší obce byli čtyří když se třetí den vrátili domu.

- Zvonek do zvonice byl dán železný jako náhradní v srpnu r. 1942. Za zvonek občané 
mezi sebou zaplatili 700 K.

- Boží muka u Nových Dvorů při okresní silnici byla zbořena při couvání státním auto-
busem v září r. 1942 a znovu postavena. Tuto Boží muku dala zbudovati původně v roce 
1919 Marie Kulíškova, manželka lesního správce, toho času na Nových Dvorech.

- Vodovod naší obce trápí občany důkladně. Voda teče od zimy r. 1942 čim dál méně. 
Odborníky bylo navrženo vyměnit potrubí do nádrže od jímek, neboť řadu let v zemi 
trubky jsou kamenem zarostlé a nepojmou tolik vody co obec potřebuje. Nové potrubí 
litinové bylo zakoupeno z Blanenských závodů a položené do vykopaného příkopu místy 
až dva a půl m hlubokého. Za tyto roury 120 m dlouhý zaplaceno 4000 K. Byla zhotovena 
centrální studna do které se zbýhají prameny a s této studny teprv odtéká čistá voda 
do nádrže. Jímky jsou betonové aby jen čistý pramen vníkal do sacího potrubí. Kopání 
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kalendÁŘ akCí

Povídání o cestách ke zdraví a štěstí ......................  sobota 9. 3. 2022
Pořádá knihovna Suchdol, začátek v 15 hod.

Stříhání ovocných stromků na Nových Dvorech  ...sobota 12. 3. 2022
Sraz ve 13,30 hod. u autobusové zastávky na Nových Dvorech. 
Řezy stromků proběhnou za odborného dohledu pana Zdeňka Špíška

Tvořivá dílna ve Veselici........................................  sobota 19. 3. 2022
Pořádá Svaz žen Veselice, sál Víceúčelové budovy ve Veselici, 
začátek v 15 hod.

Zdobení velikonočních perníků  .............................  sobota 9. 4. 2022
Pořádá Svaz žen Veselice, sál Víceúčelové budovy ve Veselici, 
začátek v 15.00 hod.

Pálení čarodějnic ve Vavřinci ...............................  sobota 30. 4. 2022
Pořádá SDH Vavřinec 

Soutěž mladých hasičů  ...........................................  sobota 7. 5. 2022

příkop jest sčásti jako pracovní povinost. Když všechny příkopy a studně byly vykopány 
a do studně tři a půl m hluboké první roura byla spuštěná, přihnala se prudká bouře dne 
6. září 1942 a velkým přívalem od Veselice zavalila hlinou studni i s velké části příkopy. 
Voda naplavila spoustu bláta do nádrže tolik, že obec byla celý týden bez čisté vody než 
se vše upravilo a vyčistilo. Vodovodní práce vykonal odborník Macků z Blanska. 

- Zabijačky v roce 1942 se nepovedly. Mnoho prasátek uhynulo. Snad je to následek 
šetření píce pro dobytek. Podle nařízení 15 kg na měsíc. Pěstování selátek se v naší 
obci nikdo nevěnuje. Hospodáři jezdí pro selátka na trhy do Blanska, Boskovic, taky 
až do Vyškova. Družstvo rolnické v Ostrově dodalo asi 10 selat do naší obce r. 1941. 
Selata pocházela z Německa, ani jednomu se prasátko nepodařilo.

- Zákaz volného prodeje ovoce a zeleniny.  
Sklizeň veškeré zeleniny a ovoce v r. 1942 byla zabavena a odváděla se do zběrny. Též byl 
zákaz v listopadu r. 1942 cukrovinek a kyselé zelí. Vydávalo se pouze na lístky, cukrovinky 
jen pro děti, zelí pro města, na venkov nic. Černý obchod zapůsobyl do všech nutných 
potřeb. Po tají se kupovalo a prodávalo jen aby nouze se zmírnila. Konservovalo se 
různé poživatiny na zimu. Nastali nové recepty do kuchyně, náhražky slazení, koření, 
čaje, kouření, jen aby se nouze levněj přežíla.

- Povětrnostní přehled r. 1942.  
Zima byla tuhá, potrvala až do 9 dubna. Jaro bylo příznivé, dosti chladné. Teplo 
dostavilo se začátkem srpna bez deště až do 9 září. Zem vyschlá, tráva uschla na stojatě, 
ovoce zralé předčasně. Úroda příznivá. Podzim pěkný bez sněhu do vánoc.

Burget Rostislav st.
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    GB-geodezie, spol. s r.o. 
 

JJeeddnnaa  zz  nneejjvvěěttššíícchh  zzeemměěmměěřřiicckkýýcchh  ffiirreemm  vv  ČČRR  ss  nnaabbííddkkoouu  
komplexních geodetických prací  

 
 Práce v katastru nemovitostí 

 Geometrické plány 
 Pozemkové úpravy 
 Technické mapy 

 Geodetické práce ve výstavbě 
 Speciální práce inženýrské geodézie 

 Digitalizace mapových podkladů 
 Geografické informační systémy – GIS 

            pobočka BLANSKO, Smetanova 6 
      Blažek Leoš 
      tel.+ mob.723 830 686 
       leos.blazek@geodezie-brno.cz 
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aktUÁlní informaCe z obÚ VaVŘineC

• Připomínáme občanům, že na Obecním úřadě ve Vavřinci jsou vybírány v hotovosti 
poplatky za odpady na letošní rok. Poplatek je vybírán za každého občana, který je v obci 
hlášen k trvalému pobytu, za každý rekreační objekt a dále také za rodinný dům nebo 
byt, který má přiděleno číslo popisné nebo číslo orientační, i když v objektu není žádná 
osoba hlášena k trvalému pobytu. Žádáme občany, aby využívali pro úhradu poplatků 
také bankovní převod. Pro výši poplatku, číslo účtu i varia bilní symbol neváhejte 
kontaktovat pracovnice obecního 
úřadu, tel. č. 516 435 414,   
e-mail ucetni@vavrinec.cz  
nebo fakturace@vavrinec.cz

• Zveme občany na zasedání Zastupi-
telstva obce Vavřinec, které se bude 
konat ve středu 9. března 2022 ve 
Víceúčelové budově v Suchdole se 
začátkem v 19 hodin.

obecní úřad

SVOZ POPELNIC 
březen, duben

2022

SVOZ PYTLŮ 
S TŘÍDĚNÝM ODPADEM 

březen, duben 2022
  2. března 7. března

16. března 21. března

30. března 4.  dubna

13. dubna 19. dubna

27. dubna
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Z činnosti  
MŠ Vavřinec
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